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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور در آیین گرامیداشت روز ملی صادرات از 
همه دست اندرکاران به ویژه صادرکنندگان که در عرصه صادرات افتخارات 
بزرگی برای کشور آفریدند و با وجود تحریم ها و تهدیدها باعث رشد صادرات 
کشور شدند، قدردانی کرد و اظهار داشت: رشد ۴۰درصدی صادرات در 
سال گذشته و رشد ۱۳درصدی صادرات غیرنفتی در سالجاری نشان از 
عزم صادرکنندگان و فعالان اقتصادی است. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
با بیان اینکه کارگروه هایی که برای رشد صادرات و رفع موانع پیش روی 
صادرکنندگان فعالیت می کنند، باید به نگاه ها و نظرات صادرکنندگان 
بیش و پیش از دیگران توجه کنند، گفت: صادرکنندگان میدان داران این 
عرصه هستند و صادرات بدون تردید لازمه یک تولید پایدار است. وی افزود: 
اگر بازار، اقتصاد و تولید ما دانش پایه و فناوری پایه شد، شاهد رشد ارزش 
افزوده، افزایش تولید، رشد اشتغال و رفع بیکاری و تولید کالاهای نام آور 
در منطقه و جهان خواهیم بود. رئیسی آمار ارائه شده از سوی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت مبنی بر رشد ۵ درصدی تولید را خبری بسیار خوب توصیف 
و بیان کرد:  همچنین اخبار رشد آمار تولید تجهیزات و ابزار تولید، رشد 
شرکت های بورسی، کاهش نرخ بیکاری در کشور، ارتباط با زیرساخت های 
اقتصادی سازمان شانگهای و آسیا و اتحادیه اوراسیا، برداشتن موانع ارتباطات 
همسایگی و فعال شدن ارتباطات مختلف با کشورهای همسایه خبرهای 
خوبی برای بخش تولید و اقتصاد و در نتیجه رشد و پیشرفت کشور است. 
رئیس جمهور با اشاره به زمینه گسترش ارتباطات اقتصادی با کشورهای 
منطقه بیان کرد: باید سهم ایران از تعاملات اقتصادی منطقه از جمله در 
ترانزیت کالا، گردش پولی و مالی و سایر عرصه های اقتصادی را احیا کنیم. 
دولت در این زمینه تمام تلاش خود را به کار گرفته و آنچه امروز در این 
مراسم شاهد بودیم نیز نشان می دهد که فعالان اقتصادی نیز در این عرصه 
فعال هستند. رئیس دولت سیزدهم دستاوردهای ارائه شده در این مراسم 
را گواه آن دانست که رشد اقتصادی در کشور آرمانی دست نایافتنی نیست 
و افزود: دست یافتن به نرخ رشد حدود ۵ درصد در شش ماهه اول فعالیت 

این دولت، یعنی در شش ماهه دوم سال ۱۴۰۰، یعنی اینکه امسال بیش از 
۵ درصد رشد تولید را خواهیم داشت و حتما نرخ رشد اقتصادی ۸ درصد که 
هدف گذاری شده، قابل دستیابی است، چرا که زیربناهای آن در کشور وجود 
دارد. رئیس جمهور با بیان اینکه رشد اقتصادی کشور دشمن را عصبانی کرده 
است، اظهار کرد: برقراری رژیم تحریم ها بر ایران اسلامی همه برای این است 
که کشور رشد نکند، تولید و صادرات نداشته باشد، مولد نبوده و مصرف کننده 
باشد. رئیسی اضافه کرد: وقتی شما اراده می کنید که در تولید  و صادرات حرف 
برتر را در منطقه و جهان داشته باشید، او عصبانی می شود، چون می گوید ما 
در وزارت خزانه داری آمریکا نقشه کشیدیم، نیروهای بسیاری را گذاشتیم 
که هر جای دنیا شما حضور یافتید، شما را متوقف کنند، اما شما از میانه همه 
این تحریم ها و تهدیدات صادرات، تولید، رشد اقتصادی و امید خود را بالا 
می برید. وی ادامه داد: دشمن نمی خواهند اینطور باشد، لذا آشوب و بلوا به پا 
می کند. رسما این را می گویند و به آن عمل هم می کنند. هر جا شما فعالان 
اقتصادی ایرانی حضور یابید و بخواهید بازاریابی کرده و کالای خود را عرضه 
کنید، آنها مانع تراشی می کنند تا کالای شما بازار نداشته باشد. خودشان 
هم می دانند که امروز کالای ایرانی باکیفیت و قابل رقابت با کالاهای جهانی 
است و لذا نمی خواهند شما در کارتان موفق باشید؛ این جنگ اراده هاست. 
رئیس جمهور با بیان اینکه دشمن ارائه کرده که ما رشد و پیشرفت نکنیم،  
تاکید کرد: دشمن نمی خواهد ملت ایران حرفی در اقتصاد و تولید و صادرات 
داشته باشد، ملت ایران هم تصمیم گرفته که با عرضه بهترین تولیدات بازارها 
را فتح کند. ملت ایران در هر عرصه ای که با اراده وارد شده موفق شده و 
توانسته دست برتر را داشته باشد؛ ما نشان دادیم که متوقف نمی شویم. وی 
اذعان کرد: اگر احیای کارخانجات و کارگاه های تولیدی و بازگشت آنها به 
عرصه تولید، افزایش صادرات، مثبت شدن تراز تجاری، ارتقای تولید، صادرات 
نفتی و غیرنفتی در کشور دشمن را عصبانی می کند، بگذار عصبانی شود و 
از این عصبانیت بمیرد، اما ما متوقف نخواهیم شد. اگر دشمن ما را در یک 
جای دنیا متوقف کند، ما از جای دیگر سر درخواهیم آورد، دور زدن تحریم ها 
یعنی همین. رئیسی تولیدکنندگان و صادرکنندگان را افسران و سربازان دور 
زدن و خنثی کردن تحریم ها نامید و تصریح کرد: امروز وقتی با دشمنان خود 
حرف می زنیم، به پشتوانه مردم و کشاورزان، صنعتگران، مهندسان و فعالان 
عرصه های مختلف تولیدی حرف می زنیم. از ما عصبانی هستند، چه کنیم که 
عصبانی هستند! دشمن نمی خواهد شما تولید داشته باشید، دیروز در صنعت 
نظامی گرفتار تامین سیم خاردار بودید و به شما نمی دادند، اما امروز وقتی در 
نیویورک، در سمرقند و در بسیاری از کشورهای دیگر که روسای کشورها با 
بنده ملاقات می کنند، یکی از خواسته های آنها خرید از صنایع نظامی ایران 
است. ما تا همین جا هم به اعتراف خود دشمنان که رسما اعلام کردند در 
اعمال سیاست فشار حداکثری به ایران مفتضحانه شکست خوردند، پیروز 

شده ایم و باید این مسیر ادامه یابد. 

دیدگـــــاه
آمریکابهدنبالگرمنگهداشتنتنورهستهای

پیش از این بارها مطرح شده بود که هنوز اولویت اول غرب؛ 
چه آمریکا و چه اروپا توافق  هسته ای است و اگر هم تاکنون به 
تاخیر افتاده به خاطر انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکاست. 
لذا آنها می خواهند با توجه به این وقفه ای که تا انتخابات یک 
ماه دیگر رخ می دهد این فضا را از نظر توافق هسته ای مثبت 
نگاه دارند. ضمن اینکه بعضا به خاطر مسائل داخلی ایران و 
حتی مساله روسیه، اوکراین و همکاری ایران با روسیه که از 
جانب غربی ها مطرح می شود مسائلی منفی را طرح می کنند 
اما از طرفی مواردی را به میان می آورند که در واقع این تنور را 
داغ نگه دارند که بعد از انتخابات بتوانند مذاکرات را ادامه دهند، 
مساله آژانس را به نحوی حل کنند و به توافق برسند. نکاتی هم 
که آقای بلینکن وزیر خارجه آمریکا و آقای امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان اشاره کردند همه در همین راستاست. لذا 
به نظر می رسد که چیزی تغییر نکرده که بخواهیم بگوییم توافق 
هسته ای به خطر افتاده یا باید از آن ابراز ناامیدی کنیم. به نظر 
می آید که پس از انتخابات آمریکا مذاکرات از سر گرفته و آغاز 
خواهد شد و این بستگی دارد که ایران و آژانس چگونه می توانند 
به توافق برسند. این احتمال می رود که آمریکایی ها به ایران 
امتیازی را بدهند که این پرونده به هر نحوی بسته شود و حال 
اگر صد درصد هم نخواهند امتیاز دهند به گونه ای این پرونده 
بسته شود تا رضایت ایران جلب شود و این توافق حدالامکان 
انجام بگیرد. از طرفی اینکه گفته می شود تحریم های اخیر  روی 
مذاکرات و احتمال توافق تاثیر می گذارد باید اذعان داشت که 
اینها تحریم هایی است که  روی افراد گذاشتند و تاثیر چندانی 
ندارد. تحریم این است که نفت یا پتروشیمی ایران را کنترل 
کنند. اکنون تحریم هایی بر اساس فشار افکار عمومی گذاشتند 
که این تحریم ها خیلی کارساز نیست. اما یکسری از تحریم ها 
است که می گویند می خواهیم در ارتباط با مسائل پهپادی، 
روسیه و اوکراین انجام دهیم که خود نوعی فشار است که 
می خواهند ایران همکاری خود را با روسیه قطع کند. هر چند 
که آنها معتقد به همکاری پهپادی ایران و روسیه هستند. لذا 
غربی ها در درجه اول فشار می آورند که این کار کاهش یافته و 
قطع شود. چون اروپایی ها اهداف بلندمدتی در ارتباط با روسیه 
و پوتین دارند که از دید خودشان این همکاری ایران و روسیه 

می تواند این اهداف را به خطر بیندازد. 

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

تشکیل پرونده علیه 
آمریکا درخصوص 

اغتشاشات

قوه  بین الملل  امور  معاون 
قضائیه گفت: پرونده ای حقوقی 
در دادگستری تهران برای تعیین 
خسارات تشکیل و رأی لازم علیه 
نقش  داشتن  دلیل  به  آمریکا 
مستقیم در اغتشاش های اخیر 
صادر می شود. کاظم غریب آبادی، 
در مصاحبه ای اعلام کرد: به دلیل 
دخالت و نقش مستقیم آمریکا 
در اغتشاشات اخیر، مقرر گردید 
پرونده ای حقوقی در دادگستری 
خسارات  تعیین  برای  تهران 
تشکیل و رأی لازم علیه این کشور 
صادر شود. وی با اشاره به نقش 
مخرب شبکه های تلویزیونی ایران 
اینترنشنال و بی بی سی فارسی در 
هدایت و تحریک به اغتشاش، 
تخریب اموال و تجهیزات عمومی 
و خصوصی، اقدامات تروریستی و 
ارائه آموزش های چگونگی ایجاد 
درگیری و ساخت وسایل مربوطه، 
گفت: این دو شبکه به فهرست 
گروه ها و افراد تروریستی اضافه 

شوند. 

رئیس جمهور: 

دیپلماسی سیاسی باید در خدمت دیپلماسی اقتصادی کشور باشد
   صادرکنندگان، افسران و سربازان جنگ تحریمی علیه کشور هستند

سفربدونویزایشهروندان
اقلیمکردستانبهایران

اقلیم  روابط  مدیرکل  آکریی،   .. . عبدا
کردستان عراق با ایران در گفت وگو با شفق 
نیوز اعلام کرد که شهروندان اقلیم کردستان 
از امروز )یکشنبه( بدون ویزا می توانند به ایران 
سفر کنند. وی گفت که این امر با تصمیم دو 
طرف ایرانی و کردستانی اتخاذ شد و شهروندان 
اقلیم کردستان می توانند از تمام مرزها به 
ایران بروند و به مدت یک ماه در آن کشور 
بمانند. آکریی خاطرنشان کرد که بر اساس این 
تصمیم شهروندان اقلیم کردستان برای سفر به 
ایران تنها به گذرنامه نیاز دارند و نیازی به ویزا 
نیست. وی این تصمیم را گامی مهم برای دو 

طرف توصیف کرد. 

شکایتپلیسازنمایندگان
بهضررخودشاست

نماینده شیراز در مجلس شکایت پلیس از 
نمایندگان را به ضرر پلیس دانست و گفت: 
پلیس باید آن قدر قوی و صبور باشد که نه فقط 
صحبت ۴ نماینده که اظهارات ۴۰ نماینده 
هم نتواند تاثیری در عملکردش داشته باشد. 
علیرضا پاک فطرت در واکنش به شکایت 
فراجا از ۴ نماینده مجلس به دلیل انتقاد از 
گشت ارشاد در موضوع فوت مهسا امینی 
گفت: خیلی از نمایندگان مجلس درباره گشت 
ارشاد و عملکرد پلیس صحبت کرده اند که من 
هم یکی از آن ها هستم اما تاکنون شکایتی 
از من نشده است. درباره اینکه چرا تنها از ۴ 
نماینده مجلس شکایت شده، پرس وجو کردم 
که گفتند این نمایندگان خیلی جو را خراب 
کردند؛  البته صحبت های آن ها را نشنیده ام. 
وی با بیان اینکه »شکایت پلیس از نمایندگان 
را خیلی زیبا نمی بینم«، گفت: شکایت پلیس 
از نمایندگان به ضرر خودش خواهد بود. باید 
پلیس آنقدر صبور و دارای عملکرد قوی باشد 
که حتی صحبت ۴۰ نماینده هم نتواند تاثیری 

در عملکردش داشته باشد. 

آلمانحملهبهمدرسهشهید
بهشتیرامحکومکرد

بامداد روز پنج شنبه۲۱ مهر، فرد یا افرادی 
ناشناس با پرتاب مواد آتش زا به داخل مدرسه 
ایرانی شهید بهشتی در هامبورگ باعث بروز 
آتش سوزی در این مجتمع آموزشی شدند. 
گفته می شود در این حادثه آسیب جدی به 
کسی وارد نشد و هفت نفر از ساکنان طبقه 
بالای مدرسه با اطلاع از آتش سوزی خود را 
به خارج از ساختمان رساندند که یکی از آن ها 
به دلیل دود گرفتگی به بیمارستان منتقل 
شد. کنسولگری کشورمان در شهر هامبورگ 
پس از این حادثه در یادداشتی اعتراضی به 
پلیس و مقامات ایالتی، شناسایی و مجازات 
عاملان و ضرورت جلوگیری از تکرار این حادثه 
را خواستار شد. وزارت امورخارجه آلمان 
پس از انجام تحقیقات پلیس این کشور برای 
شناسایی عاملان آتش زدن مدرسه ایرانی 
در شهر هامبورگ طی یادداشتی رسمی به 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در برلین، این 

حمله را به شدت محکوم کرد. 

تکذیبادعایاستفادهاز
پهپادهایایراندراوکراین

نماینده روسیه در سازمان ملل ادعاها مبنی 
بر استفاده از پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین 
را رد کرد. واسیلی نبنزیا در سازمان ملل در 
نشست روز جمعه شورای امنیت با رد ادعاها 
مبنی بر استفاده مسکو از پهپادهای ساخت 
ایران در حملات علیه اوکراین تاکید کرد که 
این هواپیماهای بدون سرنشین ساخت روسیه 
است. بنابر گزارش وب سایت سازمان ملل، 
نبنزیا همچنین خاطر نشان کرد که هر گونه 
تحقیق در این زمینه به طور جدی بر روابط 
روسیه و سازمان ملل تاثیر خواهد گذاشت. 
در این نشست نمایندگان آمریکا، انگلیس، 
فرانسه، اوکراین و آلبانی ادعای بی اساس 
تحویل پهپادهای ایرانی به روسیه برای استفاده 
در جنگ اوکراین را تکرار کردند، ادعایی 
که به طور جدی از سوی مقامات جمهوری 

اسلامی ایران رد شده است. 

هشدارآلمانبهشهروندانشدرایران
وزارت امور خارجه آلمان با طرح ادعاهایی به 
شهروندان آلمانی نسبت به سفر به ایران، با توجه 
به خطر بازداشت، بازجویی، محکومیت های 
طولانی مدت و حبس هشدار داد. وزارت امور 
خارجه این کشور همچنین در ادامه اقدام 
مداخله جویانه خود مدعی شد که شهروندان 
دارای تابعیت آلمانی و ایرانی به طور ویژه در 
معرض خطر هستند. شب گذشته تروئیکای 
اروپا با تکرار برخی ادعاهای ضدایرانی، خواستار 
از  استفاده  تحقیقات سازمان ملل درباره 
پهپادهای ایرانی در جنگ روسیه علیه اوکراین 
شدند.  آلمان، انگلیس و فرانسه طی نامه ای 
مشترک که به دست اعضای شورای امنیت 
سازمان ملل است، در ادامه فضاسازی های  خود 
اعلام کرده اند: »خواستار انجام تحقیقات توسط 
تیم دبیرکل سازمان ملل به عنوان مسئول 
نظارت بر اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت 
بوده و برای حمایت از تحقیقات این تیم طی 

روندی فنی و بی طرفانه، آمادگی داریم.« 

شریکدزدورفیققافله
یــادداشـــت

وزیر امور خارجه ایران در ارتباط با اعلام موضع یک مقام آمریکایی 
در مورد مذاکرات هسته ای اعلام کرده است. آمریکایی ها متناقض 
رفتار می کنند آن ها در کنار موضع گیری رسمی خود سه روز قبل 
برای تهران پیام فرســتاده اند. به نظر می رسد که آمریکایی ها با 
توجه به مواضع اعلامی خود مذاکرات هسته ای با تهران را در حال 
حاضر از دستور خارج کرده اند. البته برخی رسانه های آمریکایی 
اینگونه تحلیل می کنند که دولت بایدن فعلا اولویت خود را بر روی 
انتخابات کنگره آمریکا قرار داده است. از این جهت به دنبال مذاکره 
و توافق با تهران در ارتباط با برجام نیست و اگر دولت کنونی آمریکا 
بخواهد در ارتباط با توافق هسته ای به مذاکرات ادامه دهد، بعد 
از اعلام نتایج انتخابات میان دوره ای کنگره تصمیماتی را اتخاذ 
خواهدکرد. البته به وجود آمدن حوادث اخیر در ایران عملا شرایط 
جدیدی را به وجود آورده و آمریکایی ها در انتظار آن هستند که 
با در نظر گرفتن اتفاقات داخلی ایران با دســت برتر در پای میز 
مذاکرات آینده حاضر شوند. از این جهت می توان پیام آمریکایی ها 
را در ارتباط با حوادث اخیر اینگونه تحلیل کرد که ارتباط چندانی 
به موضوع برجام و تمایل آمریکایی ها به مذاکرات برجامی ندارد. 
البته آمریکایی ها نه در مسأله هسته ای بلکه در بسیاری از مسائل 
نیازمند مذاکره با تهران هستند. آن ها به دنبال آن هستند در حین 
مذاکره با ایران بر مبنای تئوری فشار از بیرون و شورش از درون 
به اهداف خود یعنی مقاصد توسعه طلبانه واشنگتن دست یابند.  
واشنگتن قصد دارد مکانیزم ماشه علیه تهران را فعال کنند.  در 
شرایط فعلی هم نمی توانند این مکانیزم را علیه ایران فعال کنند 
مگر اینکه عملا توافق هسته ای را تمام شده تلقی کنند.  در این 
میان موضع گیری اروپایی ها قابل تامل است.  اروپایی ها از یک سو 
دم از ادامه مذاکره با ایران می زنند و از سوی دیگر تحریم هایی را 
به بهانه های واهی علیه تهران وضع می کنند.  وضع تحریم های 
جدید از سوی اروپایی ها علیه تهران تداعی کننده آن ضرب المثلی 
اســت که اعلام می کند فلانی شریک دزد اســت و رفیق قافله.  
رفتار متناقض اروپایی ها نشان می دهد که آن ها به نکات دیگری 
می نگرند.  اروپایی ها و آمریکایی ها به امنیت رژیم صهیونیستی 
نگریسته و از سوی دیگر به دنبال آن هســتند که مانع از اتحاد 
استراتژیک تهران با چین و مسکو شوند.  غربی ها در معادلات خود 
اگر تهران را در هماهنگی با اروپا ببینند نفع اقتصادی این نزدیکی 
را در نظر می گیرند و اگر ایران به روس ها و چین نزدیک شود به هر 

بهانه ای به تهران فشار می آورند. 

حسین کنعانی مقدم
دبیرکل حزب سبز ایران

از پایان فوری جنگ در 
اوکراین حمایت می کنیم

سخنگوی وزارت خارجه اقدام 
شورای وزرای امور خارجه اتحادیه 
اروپا و دولت انگلیس در اعمال 
تحریم های جدید علیه جمهوری 
اسلامی ایران، به بهانه های واهی 
و بی اساس استفاده از پهپادهای 
ایرانی در جنگ اوکراین و ادعاهای 
مطرح شده در بیانیه مشترک 
در  انگلیس  و  فرانسه  آلمان، 
همین مورد را قویاً مردود دانست 
و گفت: ما از صلح و پایان فوری 
جنگ در اوکراین از طریق یک 
فرآیند سیاسی حمایت می کنیم. 
ناصر کنعانی اظهار کرد: ادعاهای 
بی اساس در مورد انتقال پهپاد 
برای استفاده در درگیری اوکراین 
را رد می کنیم. او افزود: ما همواره 
بر این امر تأکید داشته ایم که همه 
اعضای سازمان ملل باید به طور 
کامل به اهداف و اصول مندرج 
در منشور ملل متحد و حقوق 
استقلال،  جمله  از  بین الملل 
ارضی  تمامیت  و  حاکمیت 

کشورها احترام بگذارند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: اتفاقات و 
تحولات اخیر در فضای بین الملل موجب شده تا 
تحلیل های بسیاری در خصوص مسائل مختلفی 
که این روزها در مورد آن بحث و گفت وگو زیاد است 
صورت پذیرد. چه اینکه از عمده مسائلی که امروز 
در خصوص آن صحبت می شود و واکنش های 
مختلفی را در بر دارد مساله جنگ روسیه و اوکراین 
و همچنین ایران و برجام است که هر کدام به اندازه 
خود ضرورت و اهمیت بالایی را اقتضا می کند. اما 
برای ایران مسلما احیای برجام و رسیدن به توافق 
با غربی ها در اولویت قرار دارد ولی نوع رخدادها 
و موضع گیری های اخیر غربی ها در خصوص 
برجام و از سرگیری مذاکرات نشان می دهد که 
شرایط برجام چندان هم باثبات و پایدار نیست و 
حداقل در کوتاه مدت نمی توان به احیای این توافق 
امید بست. هر چند که تا پیش از این اروپایی ها و 
مشخصا جوزپ بورل از احیای برجام دفاع می کرد و 
آمریکایی ها نیز جسته و گریخته از این توافق سخن 
می گفتند. اما روند اتفاقات اخیر در ایران باعث شد 
تا غربی ها نیز مواضع خود را تغییر دهند و اساسا با 
وضع برخی تحریم ها علیه ایران این رویکرد را به 
اذهان متبادر کنند که اروپایی ها نیز برجام را به 
کناری گذاشته اند و نباید به احیای توافق چندان 
امیدی داشت. رافائل گروسی نیز اخیرا بن بست 
برجام را اعلام کرده و آمریکایی ها نیز چندی پیش 
از آن به طور تلویحی بن بست مذاکرات را اعلام 
کرده بودند. با این حال ایران بر خلاف غربی ها 
در موضعی ثابت همواره به از سرگیری مذاکرات 
و رسیدن به توافق اذعان داشته است. حال باید 
دید در شرایطی که نظام بین الملل چندان شرایط 
آرامی را پشت سر نمی گذارد وضعیت چگونه پیش 
خواهد رفت و چه میزان می توان به احیای برجام 

امید داشت. 
   برجام در حاشیه مشکلات

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 

شرایط برجام اظهار داشت: در فضای بین الملل 
دو یا چند کشوری که با هم مذاکره می کنند 
تلاش می کنند که خود را مقصر شکست مذاکرات 
معرفی نکنند. لذا همه طرف ها نیز با علم به این 
موضوع نمی خواهند در این شرایط قرار بگیرند و 
مذاکرات را به طور قطع از بین  نبرند. علی بیگدلی 
به »آرمان ملی« گفت: با وجود تحریم های اتحادیه 
اروپا همه طرف ها تلاش می کنند که سوسو کنان 
مذاکرات را حفظ کنند. ایران باید  فضا را طوری 
مهیا کند که قابلیت پذیرش سرمایه گذاری 
خارجی داشته باشیم. وی افزود: طرفین تلاش 
می کنند فضای حاشیه ای بر برجام حفظ کنند 
و اکنون برجام در حاشیه دو مساله اعتراضات 
داخلی و واکنش ها به آن و دیگری مساله جنگ 
اوکراین و روسیه است. بیگدلی تصریح کرد: جای 
امیدواری برای احیای برجام نیست چرا که هر روز 
در روابطمان با غرب طنین جدید به وجود می آید 
که بر روی برجام سایه می اندازد و دیگر توافق در 

اولویت آمریکا و اروپا نیست. 
   امتیاز نمی دهیم

وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص رویکرد 
آمریکایی ها که می گویند در حال حاضر رسیدن 
به توافق و احیای برجام در دستور کار آمریکا قرار 
ندارد، اظهار کرد: رفتار و گفتار آنها با یکدیگر 
متناقض است. سه روز پیش پیامی بین ما و 
طرف آمریکایی منعقد شد و ما پیامی از طرف 
آنها دریافت کردیم. آمریکایی ها در تبادل پیام ها 
حتی تعجیل دارند که هرچه زودتر به نقطه 
توافق برسیم. حسین امیرعبداللهیان گفت: ما به 
صراحت اعلام کرده ایم که باید موارد اتهامی که 
آژانس در حوزه هسته ای مطرح کرده حل و فصل 
شود و ما حاضر به توافقی نیستیم که بعدا مانند 
استخوان لای زخم مانده، دائم آژانس بخواهد 
از مسیر سیاسی و به بهانه این موارد اتهامی 
فشارهایی را به ایران وارد کند. وی افزود: تبادل 

پیام آمریکایی ها با ما ادامه دارد و از سویی دیگر 
آنها تلاش می کنند در مسائلی که این روزها در 
ایران جریان داشته بدمند و فکر می کنیم آنها به 
دنبال این هستند که با اعمال فشارهای روانی 
و سیاسی بخواهند در مذاکرات امتیاز بگیرند. 
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان بیان کرد: 
ما هیچ امتیازی به طرف آمریکایی نخواهیم 
داد و ما در چارچوب منطق و در راستای حصول 
توافقی که خطوط قرمز ایران رعایت شود حرکت 
می کنیم. امیرعبداللهیان با بیان این که در عین 
حال هیچ گاه میز مذاکره را ترک نمی کنیم، اضافه 
کرد: ارزیابی ما از پیام های طرف آمریکایی حتی 
در روزهای اخیر این است که آمریکایی ها نه تنها 
حصول توافق در اولویت شان است بلکه شتاب هم 
دارند، اما آنها برای مصارف داخلی خودشان هم و 
تحریک برخی از عوامل در داخل ایران در مواضع 
اعلامی شان به گونه ای دیگر سخن می گویند و 

اینها از تعارضات رفتار آمریکایی است. 
   توافق قریب الوقوع نخواهد بود

آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا اظهار 
کرد: از نظر ایالات متحده دیپلماسی بهترین راه 
برای رسیدگی به برنامه هسته ای ایران است اما به 
دلیل درخواست های اضافی ایران، احیای توافق 
هسته ای ۲۰۱۵ با ایران را قریب الوقوع نمی داند. 
ساعاتی پیش از وی نیز سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا در رابطه با مذاکرات هسته ای با ایران 
گفت: در حال حاضر مشخص است که حصول 
توافق قریب الوقوع نیست. توافق در حال حاضر 
در دسترس نیست؛ چرا که تقاضاهای ایران از 
مرزهای برجام فراتر رفته اند. ما طی هفته های 
اخیر اخباری در خصوص آمادگی ایران برای 
تغییر رویه دریافت نکرده ایم. ند پرایس، عنوان 
کرد: رئیس جمهور متعهد شده که ایران هرگز 
به سلاح هسته ای دست نیابد. ما مصمم به حفظ 

این تعهد هستیم. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند

ایران در پی توافق ؛ غربی ها دنبال حواشی 
   حسین امیر عبداللهیان: ۳ روز پیش پیامی از آمریکا دریافت کردیم؛ آمریکا عجله دارد

   علی بیگدلی در گفت وگو با»آرمان ملی«: برجام دیگر اولویت اروپا و آمریکا نیست

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با 
تاکید بر اهمیت نشاط آفرینی در جامعه، بر لزوم 
برنامه ریزی برای اجرای برنامه های نشاط آفرین 
در استان های سراسر کشور تاکید کرد.  محمد 
مخبر در اختتامیه جشنواره وحدت اقوام ایرانی 
در محل دریاچه شهدای خلیج فارس)چیتگر(، 
در گفت وگو باخبرنگاران با اشاره به بازدید خود 
از غرفه های محصولات و صنایع دستی اقوام 
اظهار داشت: در این بازدید با برخی از مردم 
وغرفه داران گفت وگو کردم و خوشبختانه امید 
و نشاط در روحیه آنها نمایان بود که لازم است 
اینگونه برنامه ها استمرار داشته باشد و تکرار شود. 
وی با اشاره به ابتکار این جشنواره برای حضور 

اقوام مختلف و معرفی رسم و رسوم قومیت های 
مختلف کشورمان، تصریح کرد: مردم ایران 
در طول تاریخ تعصب و علاقه زیادی نسبت به 
مملکت و دین خود داشته اند و به همین دلیل 
ایران همواره مستقل بوده است، اگرچه در برخی 
مقاطع گذشته زمامداران کشور وابستگی هایی 
داشتند. معاون اول رئیس جمهور برگزاری 
اینگونه جشنواره ها که عامل اتحاد و وحدت 
اقوام و مذاهب مختلف کشور است را مثبت 
ارزیابی کرد وگفت: باید از برگزاری اینگونه 
برنامه ها حمایت شود و برای تقویت و تکرار چنین 
رویدادهایی تلاش کنیم. وی تصریح کرد: جنبه 
مثبت دیگر این جشنواره اشتغالزایی و عرضه 

محصولات مختلف همچون صنایع دستی است 
که به طور ویژه توسط بانوان انجام شده است و 
امیدوارم شاهد توسعه اینگونه برنامه های مفید و 
سازنده باشیم. گفتنی است بیش از یک میلیون 
نفر طی ده روز از جشنواره وحدت اقوام ایرانی 
بازدید کردند.  هر شب از این جشنواره به یکی 
از قومیت های کشورمان اختصاص داشت و 
گروه های هنری،  فرهنگی و موسیقی در این 
ایام بامحوریت پیامبر اسلام)ص( و کشورمان 
ایران به اجرای برنامه های مختلف پرداختند. 
در این جشنواره بیش از ۲۰۰ غرفه برای عرضه 
صنایع دستی، پوشاک سنتی، غذاهای محلی و... 

فعالیت داشتند. 

محمد مخبر: 

مردم ایران همواره نسبت به مملکت و دین خود تعصب داشته اند ویــــژه
خانهدارشدنکارکنانفاقدمسکن

بالای۲۰سالخدمت
فرمانده کل ارتش در جمع کارکنان نیروی پدافند هوایی و 
نیروی هوایی ارتش در تبیین اقدامات در خصوص خانه های 
سازمانی و شخصی گفت: ساخت ۲۵ هزار خانه سازمانی 
برنامه ریزی شده که تاکنون ۱۳هزار واحد آن تحویل شده و 
بقیه در حال اجرا است. امیر سرلشکر موسوی افزود: تا رسیدن 
به حد کفایت، کارکنانی که در نوبت خانه سازمانی هستند نیز 
از وام ودیعه مسکن بهره مند می شوند. فرمانده کل ارتش از 
آغاز ساخت ۶۴ هزار واحد خانه شخصی برای کارکنان خبر داد 
وگفت: در پایان این برنامه، همه کارکنان فاقد مسکن بالای ۲۰ 

سال خدمت صاحب خانه خواهند شد. 

قادر به ساخت 
 موشک هایی با برُد 
مورد نیاز هستیم 

اینکه  بیان  با  دفاع  وزیر 
امروز به راحتی قادر به ساخت 
موشک هایی با برُد مورد نیاز برای 
دفاع از کشور هستیم تصریح کرد: 
همان طوری که اثبات کرده ایم 
ایران  ملت  از  حفاظت  برای 
اسلامی از هیچ کوششی دریغ 
نخواهیم کرد و مرزهای دانش 
را برای دفاع از مردم عزیزمان 
پشت سر خواهیم گذاشت.  امیر 
سرتیپ آشتیانی خاطر نشان 
معدود  جزو  امروز  ساخت: 
کشورهایی در جهان هستیم که 
با اتکا به توانمندی های داخلی، 
پیشرفته ترین سامانه های دفاع 
ضد موشکی را به عنوان سپر 
دفاعی کشورتولید می کنیم که 
دشمنان را از فکر هرگونه تجاوز 
احتمالی پشیمان خواهد کرد. 
وزیر دفاع گفت: حفظ استقلال 
و افزایش اقتدار ملی تنها راه 

پیشرفت ایران عزیز است. 


